

Bethan Griffiths

## Palestine & Orient Lloyd GmbH (BHR: B 49471 / B 55522)



Figure 2: Letterhead for Palestine & Orient Lloyd, 6<sup>th</sup> of April 1940. LArch: A Rep. 342-02/ Nr: 60651, p. 2.



Figure 1: Palestine & Orient Lloyd shop front, 1<sup>st</sup> of January 1939, BArch., 183-E0 1073.

The *Palestine & Orient Lloyd GmbH* was a travel agency established in 1935. It was entered into the Berlin commercial register on the 20<sup>th</sup> of March and was owned by Paul Lewinsohn. The company specialised in transport by both train and ship and was located in Berlin Charlottenburg, at Meinekestraße 2. The company was well situated and surrounded by other Jewish businesses, such as another travel company, *Makkabiah Transport GmbH* which would become the *Deutschland-Palästina Verkehr GmbH* in 1934, and the newspaper “*Jüdische Rundschau*” (The Jewish Review) where

Palestine & Orient Lloyd GmbH (BHR: B 49471 / B 55522)

<https://www2.hu-berlin.de/djgb>

© Datenbank Jüdische Gewerbebetriebe in Berlin 1930-1945

*Palestine & Orient Lloyd GmbH* used to advertise their services. They also advertised in the “*Jüdisches Nachrichtenblatt*” until at least March 1940.

Grete Exiner, a former employee of the firm before her emigration in 1938, said later that “the travel office enabled many Jewish inmates of concentration camps and others to emigrate.”<sup>1</sup> Indeed, by 1938 *Meinekestraße*, had developed into a centre for emigration, attracting people from all across the country from which they were trying to flee.<sup>2</sup>

On the 14<sup>th</sup> of February 1938, Paul Lewinsohn stood down from his position in the company and on the 10<sup>th</sup> of November 1938, one day after the beginning of the nationwide anti-Semitic violence of the November Pogrom, Franz Kühn, a judicial clerk, became the sole owner of the company. From 1940, Ossip Pernikoff took over sole ownership of the company.<sup>3</sup> Pernikoff, a Russian citizen with French citizenship and living in France, invested 19,000 RM while 1,000 RM was invested by another person, Dr Kurt Jakobowitz, following German law.<sup>4</sup> In a later lawsuit by Pernikoff’s heirs to retrieve 19,000 dollars after his death in 1952, the corporation was described as being “used by Ossip Pernikoff mainly to assist Germans being persecuted by the Nazis in escaping from Germany. [...] Ossip Pernikoff was a Russian Jew who was himself persecuted by the Nazis.”<sup>5</sup>

The company was liquidated around the end of 1944 to the beginning of 1945. A note in the imperial gazette informs that the

---

<sup>1</sup> Dyke Susanne, Grete Exiner: papers relating to *Palestine & Orient Lloyd* travel bureau, 1933–1999, The Wiener Holocaust Library, GB 1556 WL1698, URL: <https://archiveshub.jisc.ac.uk/search/archives/9bc587d7-2775-354d-a6f7-e0ad645e7b7a>, [Accessed: 15.5.2022].

<sup>2</sup> Kreutzmüller, Christoph, *Ausverkauf. Die Vernichtung der jüdischen Gewerbetätigkeit in Berlin 1930–1945*, Berlin 2012, p. 337

<sup>3</sup> *Pernikoff v. Kennedy*, 219 F.Supp. 854 (1963), URL: <https://www.leagle.com/decision/19631073219fsupp8541935n> [Accessed: 15.5.2022]; Letter from district court, 13<sup>th</sup> of January 1941, A Rep. 342-02/ Nr: 60651, p. 26.

<sup>4</sup> *Ibid.*

<sup>5</sup> *Pernikoff v. Kennedy*, 1963.

business had become fortuneless.<sup>6</sup> According to the court case “Pernikoff v. Kennedy” the company had been declared bankrupt even earlier in 1942, following which Nazi Germany “liquidated its German assets, and dissolved the corporation. By order.”<sup>7</sup>

---

<sup>6</sup> Zentralhandelsregisterbeilage zum Reichsanzeiger, 250, 7th of November 1944, p. 3.

<sup>7</sup> Pernikoff v. Kennedy, 1963.

---

Bethan Griffiths

## Palestine & Orient Lloyd GmbH (BHR: B 49471 / B 55522)



Abbildung 3: Briefkopf der Palestine & Orient Lloyd GmbH, 6. April 1940, LArch: A Rep. 342-02/ Nr: 60651, S. 2.



Abbildung 2: Palestine & Orient Lloyd shop front, 1. Januar 1939, BArch., 183-E0 1073.

Die *Palestine & Orient Lloyd GmbH* war ein im Jahr 1935 gegründetes Reisebüro. Das Unternehmen wurde am 20. März in das Berliner Handelsregister eingetragen und war in Besitz von Paul Lewinsohn. Das auf Bahn- und Schiffstransporte spezialisierte Unternehmen hatte seinen Sitz in Berlin Charlottenburg, Meinekestraße 2. Das Unternehmen war gut gelegen und von anderen jüdische Unternehmen umgeben, wie einem anderen Reisebüro, der *Makkabiah Transport GmbH*, die 1934 in *Deutschland-Palästina Verkehr GmbH* umbenannt wurde, und der Zeitung

„Jüdisches Rundschau“, in der die *Palestine & Orient Lloyd GmbH* für ihre Dienstleistungen warb. Auch im „Jüdischen Nachrichtenblatt“ wurde bis mindestens März 1940 geworben.

Grete Exiner, eine ehemalige Mitarbeiterin der Firma vor ihrer Emigration 1938, sagte später, „das Reisebüro ermöglichte vielen jüdischen KZ-Häftlingen und anderen Personen die Auswanderung“.<sup>1</sup> In der Tat hatte sich die Meinekestraße bis 1938 zu „einem Zentrum der Auswanderung mit reichsweiter Anziehungskraft entwickelt“.<sup>2</sup>

Am 14. Februar 1938 schied Paul Lewinsohn aus dem Unternehmen aus, und am 10. November 1938, einen Tag nach dem Beginn den landesweiten antisemitischen Ausschreitungen der Novemberpogrome, wurde der Justizangestellte Franz Kühn alleiniger Inhaber der Firma. Ab 1940 übernahm Ossip Pernikoff das Unternehmen. Pernikoff, ein russischer Staatsbürger mit französischer Staatsangehörigkeit, der in Frankreich lebte, investierte 19.000 RM, während 1.000 RM von einer anderen Person, Dr. Kurt Jakobowitz, nach deutschem Recht investiert wurden. In einem späteren Prozess, den Pernikoffs Erben nach seinem Tod 1952 anstrebten, um die 19.000 Dollar zurückzuerhalten, wurde das Ziel des Unternehmens wie folgt beschrieben: „Das Unternehmen wurde von Ossip Pernikoff hauptsächlich verwendet, um von den Nazis verfolgte Deutsche bei der Flucht aus Deutschland zu unterstützen. [...] Ossip Pernikoff war ein russischer Jude, der selbst von den Nazis verfolgt wurde.“<sup>3</sup>

Das Unternehmen wurde zwischen Ende 1944 und Anfang 1945 liquidiert. Ein Vermerk im „Reichsanzeiger“ informierte darüber, dass das Unternehmen vermögenslos geworden war.<sup>4</sup> Laut dem

---

<sup>1</sup> Dyke Susanne, Grete Exiner: papers relating to Palestine & Orient Lloyd travel bureau, 1933–1999, The Wiener Holocaust Library, GB 1556 WL1698, URL: <https://archiveshub.jisc.ac.uk/search/archives/9bc587d7-2775-354d-a6f7-e0ad645e7b7a>, [Zugriff: 15.5.2022].

<sup>2</sup> Kreuzmüller, *Ausverkauf. Die Vernichtung der jüdischen Gewerbetätigkeit in Berlin 1930–1945*, Berlin 2012, S. 337.

<sup>3</sup> Pernikoff v. Kennedy, 1963 [Übersetzung BG].

<sup>4</sup> Zentralhandelsregisterbeilage zum Reichsanzeiger, 250, 7. November 1944, S. 3.

Gerichtsverfahren „Pernikoff gegen Kennedy“ war das Unternehmen bereits 1942 für Bankrott erklärt worden, woraufhin das NS-Regime „das deutsche Vermögen liquidierte und die Gesellschaft auflöste. Im Auftrag [des Staates]“.<sup>5</sup>

---

<sup>5</sup> Pernikoff v. Kennedy, 1963 [Übersetzung BG].